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„A budete tu p říště ?“ Těmito slovy skončil pokus o poslední přechod přes lanovou lávku. Těsně před 
druhou hodinou, když byly odvázány kotevní a jistící lana, skončil pokus jednoho asi sedmiletého vlčete 
přelézt si lávku. Na náš dotaz, proč nepřišel dříve, odpověděl „musel jsem přece vyměňovat lístečky“. 
Několik desítek pamětních lístků v jeho rukou potvrzovaly jeho úspěšnost. Lístků se na letošním 
přechodu sešlo ke stovce. Nevím, zda se někomu podařilo sesbírat všechny, asi těžko. Nejvíce bylo 
jednoduchých, neumělých, černobílých kreseb, některé byly i vybarvené, podstatně méně bylo 
vyrobených počítačovou grafikou. A to je dobře, to svědčí o tom že, přechod není pouze turistickým 
výkonem, ale že se jím žije v klubovnách, při jejich tvorbě i při jejich třídění a výrobě koláží, aby ještě 
posloužily nějakou dobu jako trofej k výzdobě kluboven nebo v kronikách. Hezká tradice, Co tedy tradice 
je? Podle této praxe je to to, co se neopouští, k čemu se stále všichni hlásíme, a z čeho máme radost.  
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KMENOVÉ ZPRÁVY 

Výběr nejdůležitějších zestručněných zpráv 
ZÁPIS 7 zasedání náčelnictva  (UNOS) konaného 9. ledna v Praze 
Pravidelné body programu jednání: • zahájení zasedání • zamyšlení • schválení programu • kontrola 
plnění úkolů • krátké zprávy členů UNOS • volné návrhy • závěr  

Přítomní:  sestra Jiřina Adéeová, bratři Jaroslav Chládek, Zdeněk Beránek, Vladislav Jech, Jiří Kalenda, 
Zdeněk Kolečkář, Miloslav Moravec, Ivo Slavíček a Jiří Žáček. Omluven: bratr Miroslav Kubát. 

Jmenovitý program jednání • doplnění činovníků UNOS • příprava kmenové porady příprava velkého 
NOS v březnu aktuální úkoly NOS – zahraničí • Projekt „Jubilea a jubilanti“ • Projekt 2003 
Významné příspěvky a závěry: 
Bratr ná čelník informoval: • o přípravě semináře subregionu  ISGF s předpokládaným termínem konání 
v 03. – 06. 10. 2002 v  Železné Rudě. • o nutnosti doplnění UNOS o duchovního rádce, archiváře a 
programového zpravodaje NOS. • na zasedání velkého náčelnictva OS v Havlíčkově Brodě si připraví 
krajští zpravodajové OS krátkou informaci o činnosti OS ve svěřeném kraji. Informovat o své činnosti 
budou i další zpravodajové NOS. • poděkoval bratru Žáčkovi za jeho práci jejímž výsledkem je 5 ročníků 
Kmenových novin. 
Místonáčelník bratr Chládek podal zprávu o současném stavu registrace členů Junáka starších 70ti let 
v databázi VRJ. 
UNOSu byl předložen návrh Projektu 2003, který zahrnuje oslavy významných výročí, založení českého 
skautingu (1912), založení českého oldskautingu (1918) a založení ISGF (1953). 
Místonáčelní sestra Adéeová podala zprávu ze zasedání náčelnictva Junáka a VRJ. 
Zpravodaj pro  legislativu bratr Kolečkář ve své zprávě uvedl, že legislativní činnost kmene OS naváže 
na výsledky revizí statutů, řádů a směrnic Junáka dle usnesení náčelnictva Junáka. 
Zahraniční zpravodaj bratr Jech přečetl  kondolenci k úmrtí generální sekretářky ISGF sestry Naic 
Pirard. Kondolence bude, po podepsání bratrem náčelníkem odeslána do Bruselu. Dále podal aktuální 
informace o přípravě cesty do Grossarlu. 
Tiskový zpravodaj bratr Žáček upozornil, že část krajských zpravodajů OS neposkytla tiskovému 
zpravodaji, ani po vyžádání, aktualizaci požadovaného počtu výtisků KN podle klíče po 1 výtisku pro 
klub, okresního zpravodaje, krajského zpravodaje a jeho zástupce. Při tom požadavky na počet výtisků 
stoupají. Navrhuje, na kmenové poradě, uskutečnit průzkum úrovně distribuce Kmenových novin. Někteří 
krajští zpravodajové dosud neobdrželi prosincové číslo KN. Krajský zpravodaj JM br. Wolf telefonicky 
informoval náčelníka a tiskového zpravodaje NOS o nekvalitní expedici KN, byly mu doručeny 2 silně 
poškozené zásilky v náhradním obalu PNS. 
Krajským zpravodaj ům, kteří nenahlásí datum konání sněmů, na kterých byli zvoleni do funkce, 
nebude vydán pověřovací dekret ani legitimace člena NOS. 
 
Kalendář akcí 2002.  
Gildenforum Grossarl / A 19.-26.01  23.konfer. ISGF Vancouver / Can 09.-15.06. 
UNOS Praha / 14:00 13.02.  Tábor OS Pařezská Lhota 23.-29.06. 
NOS Havlíčkův Brod 15.03.  Letní běh LŠOS Červený Hrádek 01.-08.09. 
UNOS Praha / 14:00 10.04.  Balttreffen Litva 04.-08.09. 
Kmenová porada Havlíčkův Brod 26.-28.04  UNOS Praha / 14:00 11.09. 
UNOS Praha / 14:00 15.05.   NOS LB nebo UL kraj 11.-13.10. 
Jarní běh LŠOS Hrachov 23.-26.05.  Podzimní běh LŠOS Hrachov 25.-28.10. 
Öesterreich. GT. Fürstenfeld / A 30.05-02.06  UNOS Praha / 14:00 13.11. 
UNOS Praha / 14:00 04.06.  UNOS Praha / 14:00 11.12.  
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ZÁPIS 8. zasedání náčelnictva  (UNOS) konaného v 12. února v Praze 

Přítomní:  sestra Jiřina Adéeová, bratři Jaroslav Chládek, Zdeněk Beránek, Vladislav Jech, Jiří Kalenda, 
Zdeněk Kolečkář, Miloslav Moravec, Petr Novotný, Ivo Slavíček a Jiří Žáček. Omluven: bratr Miroslav 
Kubát.     Hosté: bratři Václav Břicháček a Pavel Husník. 

Zasedání zahájil bratr Slavíček a přivítal hosta bratra Václava Břicháčka. Náčelnictvo kmene dospělých 
udělilo br. Břicháčkovi vyznamenání Zlatá Syrinx. Pro jeho nepřítomnost na 5. sněmu v Kroměříži předal 
vyznamenání br. Slavíček dodatečně a požádal br. Břicháčka o krátké zhodnocení myšlenky „Skautská 
universita třetího věku“ a pozval jej na Kmenovou poradu 26. – 28. 04. 2002 v Havlíčkově Brodě. 

Pravidelné body programu jednání: • zahájení zasedání • zamyšlení • schválení programu • kontrola 
plnění úkolů • krátké zprávy členů UNOS • volné návrhy • závěr.  

Ještě před zahájením programu jednání promluvil br. Břicháčrk na náměty • jak získat mladší členy pro 
hnutí OS • příprava Roverů a Rangers na práci v OS • rodinný skauting. Dále následovaly jednací body: 
• zpráva a závěry o zasedání subregionu ISGF v Grossarlu • příprava LŠOS 2002 a výzva k účasti 
• příprava kursů vůdcovského minima OS • příprava kmenové porady • příprava NOS • příprava 
semináře ISGF „ŠUMAVA 2002“ • Georgiáda, Uhříněves 19. – 21. 04. 2002 • doplněk krojového 
předpisu pro OS a krojové značení OS, návrh (1. čtení) • projekt 2003.  

Náčelník bratr Slavíček informoval o setkání ostatních skautských organizací svolaném Skautem ABS a 
o návrhu rozpočtu Junáka na rok 2002. 

Místonáčelník bratr Chládek  informoval o přípravě zasedání NOS v Havlíčkově Brodě, je nutné zajistit 
urgenci jednotlivých zpravodajů OS, kteří svoji účast nepotvrdili, nepřihlásili své zástupce a ani se 
neomluvili.  
Místonáčelní sestra Adéeová podala zprávu ze zasedání náčelnictva Junáka. • navrženo vyznamenání 
odcházejících zaměstnanců JUNu ses. Sojky a br. Pedra • Ústřední LŠ se bude konat 22. – 24.03.2002 
• ke svátku Sv. Jiří se bude 27. 04. 2002 na Pražském hradě pořádat celostátní akce • br. Špalek navržen 
jako člen Smírčí rady Junáka (odchází ze všech  funkcí) • jednotliví členové Junáka mohou být politicky 
organizováni, ale Junák jako organizace je apolitický  (reakce na snahu KDU-ČSL o spolupráci 
s Junákem) • v rozporu se stanovami Junáka byli do VRJ jmenováni bří. Výprachtický a Slunéčko. 
Zaměstnanec Junáka nemůže být členem NJ ani VRJ • pro řešení jednotlivých úkolů byly stanoveny 
komise (rada náčelníků, výchovný a duchovní odbor, jednotky se zvláštním statutem, kultura a ekologie, 
kroje, řády a  vyznamenání; rozpočty, legislativa a zdravotnictví, strategie a zahr. styky atd.). Ve všech 
komisích budou pracovat zástupci VS a kmene OS. 

Tiskový zpravodaj bratr Žá ček opět upozornil na nekvalitní práci TDC. PSN opět vrátila zásilku 
Kmenových novin z důvodu špatného zabalení. Upozornil také na úpravu cen jízdného ČD (zákaznické 
jízdné) a na jeho výhody. 

Zahraniční zpravodaj bratr Jech přečetl dopis bratra Wurma s pozdravy všem členům OS a 
vzpomínkou na jeho spolupráci se zesnulou sestra Naic Pirard, a informoval UNOS o zasedání Duchovní 
rady Junáka. 

Usnesení 8 / 1    V sekci duchovní výchovy při Náčelnictvu Junáka bude kmen OS zastupovat bratr 
Vladislav Jech.   Přijato: 7 : 0 : 1 
Usnesení 8 / 2   Náčelnictvo OS, ke dni 13.2.2002, pověřuje bratra Petra Novotného funkcí  zástupce 
zpravodaje NOS pro vzdělávání.   Přijato: 8 : 0 : 1 
Usnesení 8 / 3   UNOS vzal na  vědomí zprávu  vedoucího delegace bratra Jecha ze setkání v  Grossarlu 
(Rakousko) ve složení Vladislav Jech, Hana Kaprálková, Jaroslav Mašek. Uvítal nadějný výsledek 
jednání subregionu CE, který byl zaslán ústředí ISGF.(viz příloha)   Přijato: 8 : 0 : 1 
Usnesení 8 / 4    UNOS souhlasí s převzetím záštity nad  závodem OS v rámci  Georgiády v Uhříněvsi u 
Prahy.   Přijato: 8 : 0 : 1 
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Ze skautskéhoZe skautskéhoZe skautskéhoZe skautského    
světasvětasvětasvěta    

 

Sestra Naic Pirard, 
Mezinárodní ústředí ISGF v Bruselu oznámilo 
v prosinci 2001 členským národním 
organizacím smutnou zprávu. Na konec své 
pozemské skautské stezky došla ses. Naic 
Pirard, dlouholetá generální sekretářka ISGF. 
Sestra Naic se narodila 21. října 1941 a 
zemřela 10. prosince 2001. Skautky a skauti 
z ISGF, ale i WAGGGS a WOSM se s ní 
rozloučili v kostele Saint Remy v Bruselu dne 
15. prosince 2001. Byla již dlouho nemocná 
rakovinou, což nejen netajila, ale její boj 
s touto nemocí byl s láskou i obdivem 
sledován po celém oldskautském světě. Přesto 
jí bylo dopřáno ještě předat svůj úřad své 
nástupkyni. 
Během pohřební pobožnosti zazněla také její 
vlastní slova, která pro svůj pohřeb sama 
připravila: 
„Vždy připravena, vždy dostát svým 
povinnostem jak nejlépe dovedu.“ „Děkuji 
všem, kteří mi věnovali své přátelství v duchu 
dívčího skautingu.“ „Díky všem za ujištění ze 
všech kontinentů o nespočetných modlitbách z 
řad hinduistických, muslimských, pravo-
slavných, anglikánských, protestantských i 
katolických, které mi tolik pomohly.“ 
Zazněla také meditační slova G. Ringleta ze 
sbírky „Lehký stín smrti na tváři“, kterou měla 
ráda: 
Mějme se navzájem rádi. 
Velké vzdálenosti nebrání být si blízko. 
Osobní nepřítomnost nepřekáží spoluúčasti. 
Ocitnout se stranou nezruší sjednocení. 
Osamění nevylučuje solidaritu. 
Stíny nezakrývají světlo. 
Máme-li se navzájem rádi, 
pak Ti chci přinášet potěšení se starostlivou 
něhou. 
A tuto radost, to mi věř, 
Ti nikdo nedokáže vzít.   

Náš kmen zaslal ústředí ISGF kondolenci 
spojenou s prosbou, aby byla předána také 
pozůstalé rodině. 
 

 

Vzpomínka na Naic Pirard 
Pirard zůstane pro mne navždy spojena s 
prvními mezinárodními kontakty našich 
oldskautů. O existenci světové organizace 
dospělých skautů a skautek IFOFSAG jsem se 
poprvé dozvěděla od své norské přítelkyně na 
podzim 1989. Již v únoru 1990 zaslalo naše 
středisko pozdrav Mezinárodnímu ústředí 
IFOFSAG v Bruselu ke Dni sesterství. Za 
velmi krátkou dobu jsem dostala nadšený 
dopis právě od generální sekretářky Naic, 
která mi oznamovala, že náš dopis předala 
prezidentce Margaret Schopper z Lince a jejím 
jménem mě zve na 1. evropskou konferenci 
IFOFSAG v dubnu ve Vídni. A tam jsem se 
poprvé setkala s Naic, která mně seznámila se 
všemi delegáty a uvedla do společnosti, ve 
které jsem ihned cítila pravé skautské 
přátelství. 

Ještě téhož roku v červnu jsem byla pozvána 
do belgického Borze na Západoevropské 
setkání. Tam jsem byla velmi překvapena, 
když mi třetí večer mnoho účastníků 
gratulovalo a mluvilo o velké události. 
Vysvětlení se mi dostalo při zahájení 
večerního programu, kdy Naic, která se právě 
vrátila ze Světové konference WAGGGS, 
oznámila všem přítomným radostnou zprávu: 
Československé skautky byly znovu přijaty do 
WAGGGS! Pak mě pozvala na pódium a 
požádala, abych všem pověděla o 
znovuzrozené skautské organizaci v naší zemi. 

V dalších letech, kdy jsem pracovala jako 
zahraniční zpravodajka náčelnictva OS, 
setkávala jsem se s Naic poměrně často - na 
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světových i evropských konferencích, na 
Evropském fóru v Grossarlu i na dalších 
setkáních. Vždy jsem obdivovala její přátelské 
a milé jednání se všemi účastníky, její úsměv, 
klid i profesionalitu ve formálním jednání a 
tlumočení i v neposlední řadě její sportovní 
eleganci. Nezapomenutelné okamžiky zažila 
tříčlenná Československá delegace v říjnu 
1991 v Řecku, kdy z rukou prezidentky 
Margaret i generální sekretářky Naic přebírala 
dokument o přijetí československého 
oldskautského kmene do organizace světové. 

V těchto letech jsem byla s Naic také ve 
stálém styku korespondenčním a oceňovala 
jsem její odpovědi obratem pošty i její zájem o 
naši oldskautskou práci a její snahu nám vždy 
pomoci. Tato její pomoc se snad nejvíce 
projevila v roce 1995, kdy oldskautský kmen 
vedený bratrem Vladimírem Kopřivou byl 
pověřen nelehkým úkolem pořadatele 
2. evropské konference IFOFSAG. 

V červnu 2000 se účastníci Západoevropského 
setkání v Holandsku dozvěděli smutnou 
zprávu o nemoci sestry Naic i o její statečnosti 
v překonávání této situace. Všichni jí chtěli 
zaslat pozdrav a povzbuzení a další archy 
papíru musely být ještě přidávány. Na jaře 
minulého roku jsem s radostí uvítala zpráv, že 
Naic opět pracuje na mezinárodním ústředí 
ISGF v Bruselu, ale prosincová zpráva byla 
neúprosná. Dlouholetá generální sekretářka 
Naic Pirard došla na konec své pozemské 
skautské stezky. 
Náš smutek je však podmíněn vědomím, že 
sestra Naic zůstává ve vědomí oldskautů i 
oldskautek všech kontinentů, že stopa její 
práce zůstává ve všech členských organizacích 
ISGF. A její úsměvná tvář zůstane v srdcích 
všech, kteří zažili radost z osobního setkání. 

Jana Skácelová - Pam 
 

 
Je mi velmi líto, že sestra Naic zemřela. 
Seznámil jsem se s ní na konferenci ISGF 
v Lisabonu, často jsme si psali. Je to velká 
ztráta pro dívčí skauting, ale hlavně pro ISGF. 
Zvláště proto, že měla správné názory na 
vývoj a perspektivy celého skautského hnutí. 

Přesto, že to nikdy nevyjádřila, vycítili jsme, 
že odmítá odtržení oldskautingu od celého 
hnutí, Velmi se zajímala o bližší spolupráci 
kmene dospělých s chlapeckým a dívčím 
kmenem. Měla zásluhu na snížení našeho 
příspěvku Světovému výboru ISGF. Sestra 
Naic nám bude velmi chybět. 

Karel Vurm - Charlie 
bývalý zahraniční zpravodaj 

 
 
Sestra Naic odešla, je těžké tomu uvěřit. 
Svojí vlídnou vstřícností i přirozeným 
šarmem byla symbolem našeho 
mezinárodního ústředí v Bruselu. °Rada 
prezidentů ISGF i mnoho oldskautských 
činovníků ze všech koutů světa si vděčně 
připomíná její oddanou službu hnutí. I já 
patřím mezi ně a jsem osudu vděčen, že mi 
dal příležitost Naic poznat. Díky! 

Ivo Slavíček - Thor 
Náčelník kmene OS 

 

 
 

ROZVOJ ISGF POKRAČUJE 
Podle informace presidenta ISGF Nielse 
Rosenboma z února 2002 má naději na přijetí 
za členy naší mezinárodní organizace při 
příležitosti celosvětové konference ISGF 
v kanadském Vancouveru následujících 10 
národních gild OS: 
Jako plnoprávní členové, kteří splnili všechny 
požadavky dané Konstitucí ISGF: 
• Saudská Arábie • Slovinsko • Mexiko 
• Kuvajt • Nigérie • Benin • Uganda 
Jako přidružení členové, kteří musí ještě 
některé podmínky splnit: • Chile • Estonsko 
• Litevsko 

 
Z informace ISGF pro náčelníky a prezidenty 
národních kmenů/gild OS přeložil  

Kamzík 
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Z KLUBŮZ KLUBŮZ KLUBŮZ KLUBŮ    
ZE SVOJSÍKOVA ODDÍLU 
Pražská družina 

Sešla se rekordní účast, 51 
členů. Po zahájení předala 
rádkyně oddílu diplomy a 
stužky novým členům 
družiny. Sestrám Bludové a 
Šetkové a bratrům 

Táborskému a Trohařovi. Připomenuto bylo, 
že se dožil br. MUDr. Liška úctyhodných 95 
let a že, br. J. Písko v září ukončí svou 
činnost vůdce oddílu, a je nutné vyhledat 
vhodné kandidáty. Br. Písko připomněl, že je 
nutné, aby kandidát nejen měl být 
prolustrován, ale také by neměl být spojen a 
některými aktivitami s minulým režimem, 
včetně členství v KSČ. Oznámen byl nástup 
br. Petráška do funkce tajemníka oddílu. 
Kendy s Atrim oznámili, že vykonali 
přislíbenou návštěvu u ses. Dagmar 
Skálové - Rakšy v jejím novém domově. 
Sdělili, že měla velmi dobrou náladu, a že 
přechodně má v pokoji ještě mladší 
spolubydlící. Bratr Bobek, člen Strážců 
hrobu br. A. B. Svojsíka, oznámil, že byla 
vandaly stržena a odcizena lilie z pomníku 
A.B.S. Byla již dojednána náhrada, nejspíše 
plastiková, aby se tyto krádeže neopakovaly. 
Oddíl schválil a předal na pořízení 
pamětních desek na domy, ve kterých br. 
náčelník Svojsík bydlil a na opravu pomníku 
přispěvek 200,-Kč. Pravidelnou aktualitu 
přednesl br. J. Žáček - Gog o lednové 
34. konferenci středoevropského subregionu 
ISGF v Grossarlu. Podrobná informace bude 
přílohou těchto Kmenových novin. O další 
vystoupení se postaral br. M. Pergler - Dany, 
který oznámil kulturní akce na nejbližší 
období a přečetl zajímavé zamyšlení „Máme 
důvody k národní hrdost?“ Text je součástí 
tohoto čísla.  
Škoda, že program byl často rušen placením 
příspěvků.  

Gog 

KRÁTKÉ DUŠI ČKOVÉ  
zastavení v klubovně 

(Chlumec nad Cidlinou) Oba 
moji rodiče pocházeli právě 
z tohoto města. A tak sem podle 
možnosti zajíždím. Letos jsem 
spojil návštěvnu o dušičkách s 

účastí na slavnostním shromáždění klubu 
OS a SPJ. na které mě pozval zástupce 
krajského zpravodaje a místní činovník 
střediska i klubu OS br. Vl. Köhler - Mika. 

Do areálu kluboven jsme dorazili již za 
tmy, v klubovnách bylo již krásně teplo. 
První dojem je vždy výzdoba, byla tradiční, 
vlajky, symbolika, kresby, totemy a mnoho 
rukodělných výrobků, a samozřejmě knihy. 
Na počátku bylo nutné v klubovně doplnit 
ještě stůl a židle, aby si všichni příchozí 
měli kde usadit. Po kratičkém úvodu vůdce 
střediska přečetl jeden z brášků zápis z léta 
1945 o výstupu roverů na vrchol Sněžky. 
Škrábání nahoru bylo jako dnes, ale co 
bylo pro tu dobu typické byly potíže se 
stravováním. Příběh doplnili i někteří 
přítomní účastníci, bohužel na některé jsme 
mohli již jen vzpomenout.  
Dostal jsem možnost představit se a 
vzpomenout několika klukovských chvil 
prožitých právě ve skautských klubovnách 
zde v Chlumci. Pak jsem se mohl připojit 
ke gratulantům, kteří popřáli právě 
vyznamenaným třem členům klubu k 
Medailí Díků, které dostali za celoživotní 
činnost ve prospěch skautského hnutí. Na 
řadu přišli fotokroniky a do další zábavy 
jsem přispěl jedním ze svých kvízů, 
účastníci si vybrali o Vlastovi Burianovi, 
samozřejmě, že se to neobešlo bez 
vzpomínání. Pak se již při občerstvení 
rozvinula zábava kolem stolu plná dalšího 
vzpomínání a vzájemném informování o 
všech radostech a strastech skautského 
života. Jak někteří účastníci postupně 
odcházeli, zúžil se kroužek na ty 
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„nejvěrnější“. Abychom si mohli popovídat 
i s nejmladší činovnickou generací 
s vůdkyní a vůdcem oddílů jsme probrali 
vše od náročnosti současného vedení 
oddílů až po úvahy, co bude až tu my 
„nebudeme“, bylo to zajímavé, nevyznělo 
to nijak pesimisticky. Sedělo se u vás velmi 
dobře, někdy opět nashledanou, ať se vám 
daří co jste si předsevzali. 

Gog 
 

PROSINCOVÉ PUTOVÁNÍ  
Na Melechov 

(Ledeč nad Sázavou) Rok se 
nachýlil a naše celoroční pouť 
dospěla na práh prosince k 
dvanáctému zastavení. Ještě 
před nedávnem se vrcholné 
léto sklonilo k létu babímu, 

třebaže to letošní nebylo příliš vlídné. 

Barevné listí stromů opadalo a opět přišel 
čas vzpomínkového vánočního pochodu na 
Melechov k Marianově studánce u 
kamenného kříže. Třicátý šestý ročník. Po 
šestatřicáté se tam rozhoří malý oheň, jen 
tak na uvaření skromného oběda i čaje na 
zahřátí a také aby zpříjemnil těch několik 
hodin na místě tradičního setkání 
účastníků. Vytrvalců, kteří rok co rok, vždy 
„na Štěpána“ o Vánocích se tam setkávají a 
celou tu řadu let setkávali. Nikdo předem 
neví, kolik se nás sejde a kdo to bude. Z 
Prahy? Kutné Hory? Světlé ? 

Těch, co chodí pravidelně, valem ubývá. 
Někteří nemohou, někteří nechtějí, a už je 
odradí počasí, námaha cesty, či obrázky 
televize a bohužel mnozí už nepřijdou 
nikdy, protože jejich pouť už skončila. 
Odešli do vzpomínek. Ale jejich tváře se 
nám tam stále ještě vybavují i s jejich 
jmény, pod kterými jsme je znávali víc, než 
pod těmi občanskými: Marda, Methusalem, 
Dědek, Miro, Bambulka, Střecha, Absolon, 
Bodík. 

Čtenář se asi pousměje, pobaveně či 
shovívavě, ale oni by nám rozuměli a kývli 
na souhlas. Pro nás žijí svými přezdívkami 
a takoví jsou tam s námi. Kdo je znal, ví a 
porozumí. 

Ještě když hoří oheň a hřeje zkřehlé ruce či 
nohy, které začínají zábst, jen na podrážky 
bot pozor, oheň jim nesvědčí, trochu si 
zazpíváme. Máme už takových pár 
známých, aby se všichni mohli připojit: 
chodské, národní, vánoční i ty „naše“. 
Někdy uprostřed písničky ti najednou 
vypadnou slova a vybaví se známá tvář: 
„tuhle písničku zpíval rád“. 

Je ta každoroční cesta splátkou na dluh 
těm, kteří se nám kdysi věnovali svůj čas, 
své přátelství, zkušenosti, rady. Aby naše 
mládí bylo pěkné a bylo na co vzpomínat. 
Jen jedna z cest pestrého putování rokem, 
které provázela někdy radost, jindy smutek, 
starost či melancholie. Splátka těm, kteří 
nám tady to vánoční putování nechali  jako 
svůj odkaz. Má to být příjemný konec 
roku, vyrovnání. Aby se vrásky uhladily.  

St. Kovařík - Sonny 
 

ITALŠTÍ OLDSKAUTI  
v Hradci Králové 

Na sklonku minulého roku 
nás potěšila návštěva 
italských seniorskautů ze 
střediska Sv. Jiří z Bolzana. 
Když tento oldskautský klub 
pobýval na zájezdu ve 

východních Čechách, projevil přání 
podívat se i do historického města Hradce 
Králové a při té příležitosti se seznámit se 
zdejšími oldskauty. Ti projevili příkladnou 
pohotovost a spojenými silami všech 
hradeckých OS klubů připravili sestrám a 
bratrům z Bolzana hezké přivítání a 
program. Po prohlídce starobylé části 
Hradce Králové se uskutečnila návštěva v 
klubovně 2. střediska v Šimkových sadech 
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a zejména v kuklenském skautském 
domově u nádraží. Italští hosté byli 
přivítání a pohoštěni OS klubem z Kuklen 
a poté se uskutečnila oboustranně zajímavá 
beseda o skautingu u nás a v Itálii. I když 
byla k dispozici skautka tlumočnice, brzy 
se ukázalo, že se dá docela dobře vystačit i 
s němčinou v rozsahu jako ji ovládali nejen 
naši, ale k překvapení i řada italských 
hostí. Bolzano se totiž nalézá v 
nejsevernější části Itálie, kde němčina není 
pro mnohé obyvatele jazykem zcela 
neznámým. A tak naši oldskauti honem 
zalovili v paměti a brzy bez zábran 
rozproudili srozumitelnou, i když veselou, 
debatu. Když došlo na zpěv, ukázalo se, že 
mnohé skautské písně, kterými se 
pochlubili naši italští hosté, se vlastně liší 
pouze slovy, nikoli však melodiemi. 
Středisko San Giorgie z Bolzana a zvláště 
účastníci výletu do východních Čech si 
jistě odneslo nové zážitky o českých 
oldskautech a nám se znovu potvrdilo to 
známé -Skaut všude bratry má. 
Přáli bychom si, aby toto více méně 
náhodné setkání s italskými seniorskauty 
nebylo posledním.  
 Shark 
 

MEZINÁRODNÍ KONTAKTY OS  
v Hradci Králové pokračují 

Během devadesátých 1et byla v 
hradeckých klubech OS 
navázán několik oficiálních 
mezinárodních přátelství, 
"twinning". Průkopníkem byl 

klub kuklenský, jeho členové se několikrát 
osobné setkali s členy gildy z rakouského 
Lince, a to jak v Rakousku, tak v České 
republice. Dále bylo oficiálně potvrzeno 
úzké přátelství členky 0S klubu 1. střediska 
Jany Skácelové s anglickou oldskautkou 
Beryl z jižní Anglie, která již po léta 
zásobuje středisko anglickým měsíčníkem 
pro vůdce.  

Kromě nesčetných vzájemných návštěv v 
obou zemích - i na bázi rodinné - bylo s 
Beryl dojednáno i několik výměnných 
táborových pobytů pro anglické a české 
skauty a skautky. Nejmladší, ale velice 
aktivní je „twinning“ mezi OS klubem 
6. střediska s gildou v Anglickém 
Crowhborough. Pobyt osmi členek gildy v 
Praze a Hradci Králové v r. 1999 byl pro 
anglické sestry zcela nečekaným a 
nezapomenutelným zážitkem stejně jako 
pro nás loňský pobyt v jarním Sussexu.  

A jaká je přítomnost? Korespondence s 
osobními zprávami i s informacemi o 
místním skautském dění vzrostla, o 
Vánocích bylo vyměněno mnoho dárků. V 
lednu do 6. střediska byl doručen oficiální 
certifikát „twinningu“ vydaný v Bruselu, 
spolu s časopisem „Trefoil“ (Trojlístek), ve 
kterém jsme si přečetli článek o naší 
návštěvě v Sussexu. Ostatně o českých 
oldskautech a jejich pomoci na Evropských 
konferencích WOSM a WAGGGS 
informovalo také poslední číslo časopisu 
ISGF „World gazette Mondiale“ v roce 
2001. Koncem ledna přijela na týden Beryl, 
aby vychutnala procházky v zasněžených 
horách. S velkým zájmem si prohlédla 
Krkonošské muzeum, přivezla skautské 
odznaky a diskuse o současnosti a 
budoucnosti skautingu v obou zemích 
nebraly konce. Beryl slíbila, že její příští 
návštěva bude patřit hlavně skautským 
aktivitám. Jsem přesvědčena, že tyto 
osobní kontakty jsou nejen nesmírným 
obohacením citovým, ale že přispívají i k 
chápání a respektování odlišností 
jednotlivých národů - a to je právě to 
potřebné směřování v současném světě.  

 
Jana Skácelová-Pam,  

klub OS 1. skautského střediska HK  
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NOVOROČNÍ POCHOD  
oldskautů 35. střediska 
Na Nový rok 2002 jsme se sešli poblíže 
Planetária ve Stromovce, bylo nás 27 a pes 
Ben. Na stolečcích před zavřenou 
restaurací rozložila sestra Kendy vánoční a 
novoroční pozdravy, které nám došly a br. 
Medvěd - jako každoročně - připravil 
novoroční příspěvky pro každého. 
Tentokrát bílý trojlístek s lilií a LP. 

Byl Nový rok, 10.30 hod., skorozataženo, 
5oC. Na louce u Trojského plavebního 
kanálu se pak odbývala tradiční soutěž v 
hodu Novoročním kohátem na cíl. Vyhrála 
Beruška Janoušková, která obdržela 
pamětní medaili z křišťálu za bravurní 
„sestřelení“ cílové tyčky elegantním 
hodem, za který by se nemusel stydět 
lovem cvičený australský domorodec. 
(Vloni vyhrál její tatínek přezdívkou 
Vacek.) Na dalších místech se umístili 
Martin Janoušek, Michal Beran a za OS 
nejlepší Sup, ti byli odměněni diplomy. 
O Stromovce promluvil poutavě bratr 
Dr. Zd. Frühbauer - Chroust. 

U průplavu jsme se rozloučili s br. 
Mackem, který s námi šel symbolicky. A 
naše další kroky vedly přes Trojskou lávku, 
kde jsme krmili hladové vodní ptactvo ze 
svých vánočních zásob (které jsme napřed 
ochutnali), pak kolem zámeckého parku až 
k odbočce na ZOO. Zde došlo k dalšímu 
dělení. Mladší s dětmi zamířili ke zvířectvu 
v Z00, stará garda po červené značce směr 
Podhoří. 

Sledovali jsme kormorány sídlící zde na 
Trojském ostrově, popovídali si s mladou 
jezdkyní, která zde „venčila“ svého koníka. 
Na Sedleckých skalách jsme objevili skalní 
výstupek s erbem na čísi vlajce. 

Naše cesta vedla do Zámků, kde má sídlo 
psí útulek a nyní též i kočičí, spravovaný 
Městskou policií Praha. Je zde i cvičiště 

policejních psů. Po staré bohnické silnici se 
šlo kolem Pusté vinice, kde zůstaly patrné 
plůtky a mostky přes potok, do staré obce 
Bohnice. Tam, u kostela Sv. Petra a Pavla 
byl náš cíl. V kostelíku jsme si prohlédli 
dva vystavené betlémy a chvilku poseděli v 
tichu pod barokní klenbou. Z bohnického 
náměstíčka, od barokního statku z r. 1777 
čp. 1. Domů se vracíme busem 102. 
Celková trasa měřila 6,5 km.  

 
Logan (glosoval Ai) 

podle Lokali  
 

ŽAMBERŠTÍ OLDSKAUTI 
Po dovršení věku 21 let se 
skauti a skautky mohou stát 
oldskauty či oldskautkami. 
V rámci střediska Junáka 
mohou pokračovat ve své 
výchovné práci u skautských 

oddílů nebo zastávat různé činovnické 
funkce a vypomáhat při akcích, jako jsou 
tábory, lesní školy, kurzy a závody. 
Oldskauti však také mají svou vlastní 
činnost, pro kterou se sdružují v klubech. 
V našem žamberském 39. klubu OS je 
registrováno dvacet členů nejrůznějšího 
věku, avšak k těm aktivnějším zatím patří 
spíše ti starší. 

V letošním roce se naši členové zúčastnili 
několika akcí místních i celookresních. 
Bratři Václav Šrefl a Mgr. Josef Hubený se 
rozhodujícím způsobem zasloužili o opravu 
značně poškozené kapličky Nejsvětější 
Trojice nad Betlémem, která pak mohla být 
po mnohaletém chátrání 9. června t.r. 
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znovu vysvěcena (ŽL č. 12/2001). 
V červnu jsme navštívili tábořiště v Uhelné 
dolině u Albrechtic (Lanškroun), kde 
každoročně o prázdninách prožívají svá 
táborová dobrodružství skauti a skautky ze 
Žamberka. Zúčastnili jsme se táborového 
ohně, při němž nejmladší členové 1. oddílu 
skládali slib. Jeden z nás pobyl dva dny 
v táboře, pobesedoval s táborníky a 
společně s nimi absolvoval náročný 
celodenní výlet na Mlázek.  

Všichni členové finančně přispěli na 
památník dlouholetého náčelníka Junáka 
RNDr. Rudolfa Plajnera, slavnostně 
odhalený 5. dubna na Hostýně u příležitosti 
stého výročí jeho narození. 

Díky štědrosti oldskautů i ostatních členů 
žamberského střediska patřil náš příspěvek 
k největším v celé republice. Dne 7. října 
se v chlapecké klubovně v Remízku 
odehrála jiná slavnostní událost: setkání po 
50 letech s někdejším členem 1. oddílu 
Junáka v Žamberku, bratrem Karlem 
Hubálkem. Při této příležitosti mu byl 
předán Řád skautské vděčnosti za účast ve 
skautském protikomunistickém odboji 
v roce 1949. Vzpomínky na naši tehdejší 
činnost nebraly konce. 

Členové našeho klubu se rovněž zúčastnili 
několika celookresních akcí. Na 30. květen 
připravili oldskauti z Lanškrouna zájezd 
autobusem do údolí Doubravky u 
Chotěboře a do nedalekého skanzenu na 
Veselém Kopci. Romantická přírodní 
scenérie s rozeklanými skalními útesy nad 
bouřlivě šumící řekou, překonávající (jako 
i my) nesčetné balvanité překážky, nám 
byly nezapomenutelnou odměnou za 
průchod drsným panenským terénem. 
Veselý Kopec představuje rozptýlenou 
pasekářskou osadu doplněnou přenesenými 
objekty, lidového stavitelství severní části 
Českomoravské vrchoviny. Prohlídka 
převážně roubených staveb s původním 
vybavením a odborný výklad vzbudily u 

většiny z nás vzpomínky na strastiplný, 
poněkud klidnější život našich dědečků a 
babiček. 

Ústečtí oldskauti nás 20. června přivítali na 
Městském úřadě malou přednáškou o 
historii svého města. Na Andrlův Chlum 
nás pak převezli autobusem, ale na 
nedávno rekonstruovanou ocelovou 
rozhlednu už každý musel vyšplhat po 
svých. 

Proměnlivé počasí dovolovalo jen 
chvilkový rozhled, ale i ten stál za to. Další 
úsek výletu nás zavedl až do pověstné 
chatové osady Na mandlu, kde jsou na 
poměrně malé rozloze chaty nejrůznějších 
konstrukcí a velikostí namačkané tak hustě 
na sebe, že připomínaly spíše nějaké 
exotické předměstí. Po vydatném obědě 
v místní restauraci se hodně zpívalo a 
všichni účastníci byli obdarováni ručně 
zdobenými perníky, připravenými jednou 
zručnou ústeckou oldskautkou. 

Žamberští oldskauti organizovali pěší 
výpravu z Litic do Potštejna, která se 
uskutečnila 10. října. Výstup na hrad Litice 
prověřil kapacitu plic všech výletníků už 
krátce poté, co přispěchali vlakem ať už 
z České Třebové, Lanškrounu, či 
Jablonného. Po důkladné prohlídce 
poměrně zachovalého hradu a zevrubném 
objasnění jeho historie vstřícným 
kastelánem jsme sledovali častými dešti 
posílený tok Divoké Orlice po jejím 
pravém břehu. Ranní mlha se zvedla a 
slunce, prosvítající větvemi mohutných 
stromů, rozzářilo opadané i neopadané listí 
zbarvené podzimem do nejrozmanitějších 
odstínů. Zpočátku pohodlná cesta se 
neustále zužovala, až přešla v těžko 
schůdnou stezku, aby se po několika stech 
metrech opět dostatečně rozšířila. Kdo však 
chtěl na protějším břehu spatřit starou 
slavnou chatu Kamarád s vodopádem, 
musel se proklopýtat tam i zpět velmi 
náročným terénem. Na potštejnský hrad už 
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se mnohým z nás moc šplhat nechtělo, ale 
protože jsme měli dohodnutou schůzku 
s místní kastelánkou, museli jsme přemoci 
únavu a hrad dobýt. Měli jsme štěstí, 
vedení obce Potštejn nám s porozuměním 
poskytlo převoz z podhradí až k hradní 
bráně. Ocenili jsme pečlivou úpravu 
zachovalých hradních objektů i zřícenin a 
byli jsme nadšeni rozhledem do širokého 
okolí. 
Letošní celookresní závěrečné shromáždění 
oldskautských klubů se konalo 7. listopadu 
ve výstavném Junáckém středisku ZUBR 
v Lanškrouně. Slíbili jsme si, že budeme i 
v příštím roce rozvíjet naší společnou 
činnost v duchu skautských zásad. 

Žamberští oldskauti připraví autobusový 
zájezd po kladském regionu a setkání 
s polskými skauty. 

Jan Adamec - Tarzan 

 
SKAUTSKÝ PLES 
ve Fryštáku 
V sobotu 26.1edna 2002 uspořádalo 
středisko Fryšták ve spolupráci se svým 
klubem oldskautů skautský ples. Tento ples 
se stal pro veřejnost již tradicí, jelikož 
zdejší junáci ho pořádají každoročně, letos 
již po desáté. 
O jeho oblíbenosti svědčí nejen velká 
návštěvnost, ale i to, že přes třicet místních 
sponzorů darovalo do tomboly často velmi 
hodnotné ceny. Výnos z tomboly je 
každoročním dobrým příspěvkem k 
možnosti realizovat ve středisku různé 
záměry a činnost pro své členy, na které by 
se těžko prostředky sháněly. 

Na programu, mimo tance, byly pro 
zpestření uspořádány tři skautské soutěže, 
které též přispěly k dobré náladě všech 
přítomných. Jednu ze  soutěží dokonce 
vyhráli ke své velké radosti hosté, 
oldskauti ze Zlína. Zlínští jsou na tuto akci 

pravidelně zváni a pravidelně se plesu 
zúčastňují . 

Takovéto akce přispívají ke zviditelňování 
střediska a tím i celého našeho hnutí. Dnes 
je všem jisté, že skauti, skautky i oldskauti 
pokračují ve své činnosti a jsou součástí i 
života veřejného. 

Vl. Stöhr 

 
Chci vás seznámit s občasníkem 
vydávaným 506. OS klubem ÚPLNĚK  

Z historie Puebla 
Tento občasný nepravidelný informační 
zpravodaj, který neprochází jazykovou 
úpravou, slouží členům 506. OS klubu 
Úplněk a jejich dobrým přátelům k 
poučení, zábavě a rozšiřováni skautského 
ducha. Je to zcela nezisková 
málonákladová tiskovina s mnohdy 
originálním obsahem, sestavovaná někdy 
na koleně, jindy na ešusu nebo 
spakovaném ruksaku a podílí se na ní 
minimálně dva lidé. Původně bylo Pueblo 
psáno ručně, ale ještě předtím bylo 
předáváno ústné, tedy „per huba“. 

Kdosi v klubu měl kdysi nápad vydat jedno 
číslo psané morseovkou, ale na psacím 
stroji se po dvou listech zasekla tečka. 
Loňské číslo 1 bylo v zapečetěné láhvi od 
coca coly posláno po vlnách řeky Vltavy v 
Tróji směr Roztoky, Mělník, Lovosice, 
Ústí nad Labem, Děčín a dále po vlnách 
Labe do Němec, směr Severní moře, 
Atlantický oceán, ale zatím se nikdo 
„vodcamcať“ neozval. 

Další pokus bude proveden za pomoci 
černého čápa Bublifuka, který jej zanese v 
malé batožince na zádech do Afriky, 
zřejmě k jezeru Tanganjika. Kdož ví, zda 
právě tam nenajdeme nějakého movitého 
sponzora ... 
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Jestliže se někdy zdá, že za mnohými 
články stojí jediná osoba, je to jen pouhý 
dojem, neboť přispěvatelé jsou obvykle 
dva, ba dokonce bývají tři a často si tahají 
pero nebo psací stroj z ruky. Kéž nás to 
nepřestane bavit. Tohle je již 7. ročník. 

 

�.oga. 
 
OLDSKAUTI  LOVOSICE 
došlo po uzávěrce 

Klub oldskautů pří středisku 
„Brána“ v Lovosicích má 
registrováno dvanáct členů. 
Schůzek klubu, které jsou 
pravidelně každý první 
čtvrtek v měsíci, se 
zúčastňuje 9 členů. Kromě 

pravidelných schůzek se scházíme ještě 
třeba na oslavách kulatých výročí našich 
členů, na mikulášských a vánočních 
besídkách a oslavě „Dne sesterství“. 
Během roku se také navštěvujeme s kluby 
v Libochovicích a Roudnici n. L. Několik 
našich členů se účastní oldskautského 
tábora hradeckých oldů v Pařezské Lhotě. 
Od března do října podnikáme o jedné 
sobotě výpravy do blízkého i vzdáleného 
okolí. Některé výpravy uskutečňujeme 
spolu s turisty z KČT Lovosice. 

Letošní „Den sesterství“ jsme oslavili v 
naší klubovně v pátek 22. února t.r. spolu s 
oldskauty klubu Roudnice n. L a Děčín. 
Byla nás plná klubovna. Po oficiálním 
zahájení a krátké připomínce významu 
„Dne sesterství“ jsme se vzájemně 
informovali o činnosti a práci v našich 

klubech. Prohlíželi jsme si kroniky a 
fotoalba. Podávala se káva, sestry napekly 
dobroty a bylo nám milo. S děčínskými 
oldy přijel i bratr ing. Lešanovský. Ten nás 
v krátkosti seznámil s prací a výsledky 
historické komise a zodpověděl některé 
naše dotazy, které se týkaly zrušení Junáka 
v roce 1970. Bratr Dafne promítl video z 
tábora oldskautů v Pařezské Lhotě. Ověřili 
jsme si své znalosti a neznalosti, svoji 
paměť při hrách, kimovce a kvízech. Čas 
neúprosně běžel a naši přátelé se museli 
rozloučit a odcestovat do svých domovů. 
Slíbili jsme si, že se opět brzo setkáme. 
Roudničtí oldskauti nás pozvali v dubnu k 
návštěvě jejich klubovny a pamětihodností 
města Roudnice n. L. Těšíme se na další 
setkávání. 

Květa Janatová - Mogaja 
vůdkyně klubu OS Lovosice  

 
 

PRO ZAMYŠLENÍ 
 

Nedávno proběhly dva sněmy, kmenový a 
ten nejvýznamnější, valný. Bývalo zvykem 
ukončením sněmu mít jasno kdo je čím a 
jak budeme od toho okamžiku pracovat. 
Žádná provizoria, dočasné a přechodné 
stavy. Tentokrát to je jinak, až se chce 
zeptat „Quo vadis, Junáku“. Snad odpoví 
čas a snad budeme moudřejší, když se 
dokážeme vnořit do moudrých zamyšlení  

 

Ladislav RUSEK - ŠAMAN 

Jubilea 
Na mnoha místech naší vlasti se co chvíli 
oslavují jubilea a trvání skautingu, většinou 
ve městech. Někde 70, jinde 75, 80 či 
dokonce 85 let. Ale kolik roků z těchto 
poměrně vysokých čísel mohlo naše hnutí 
nerušeně pracovat doopravdy? Snad jen 
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polovinu, protože ten slabý plamínek, 
udržovaný řídkými ilegálními schůzkami tu 
či onde, nelze považovat za plno-
hodnotnou, rozvinutou, svobodnou činnost, 
bylo to jen udržování jisker pod popelem… 

A přece: v tom dusném totalitním tichu se 
sbíraly síly, promýšlela se idea - idea o to 
touženější, že tvrdě pronásledována. 
Klíčilo cosi, co pak, po uvolnění od 
totality, vždy téměř explodovalo.… 

Škoda jen, že to třetí obnovování skautingu 
u nás přišlo do velmi změněné doby, kdy 
v celém „blahobytném“ světě ubývá 
skautské opravdovosti, prostoty, 
skromnosti a pravdivosti ve všem. Vidíme 
to venku, zprávy o tom bezděčně přinášejí 
mladí, kteří se teď už poměrně často 
dostanou na jamboree nebo na různé 
roverské „mooty“ a my starší z jejich 
nadšených reportáží umíme vyčíst i to 
negativní, objevující se ve skautingu stále 
ve větší míře. Ano, mravnost celkově ve 
světě klesá, úměrně s úbytkem jakékoliv 
víry. A media, hlavně TV, ale už i Internet, 
konají zde, vedle své užitečné informativní 
služby - i velice zhoubné dílo!   

 
Nepochopení skautingu 
Ti lidé, kteří nepochopili vůbec nic ze 
smyslu celoživotního skautství, mají sklon 
považovat nás, kteří tím žijeme dokonce i 
na sklonku života, za jakési neškodné 
blázny, nebo za dětinské „zaražené“ lidi. 
Kus viny na tomto nepochopení má i fakt, 
že se neudělalo téměř nic pro vysvětlení či 
propagaci skautství na veřejnosti,  
nepočítám ono předvádění nějaké 
atraktivní činnosti tábornické, dokonce 
někdy v sousedství zcela podobných táborů 

jiných organizací (různé Bambiády a Dny 
dětí, kdy je prezentován skauting vždy 
tímtéž: nějaké „opičí dráhy“ pro děti, 
nějaké „rukodělky“, nějaký ten táborák, 
velký stan s nějakou výstavkou a dost). A 
tak přetrvává názor, že „skautíci“ jsou něco 
jako uniformovaní trampové, opékači buřtů 
nad ohněm a pod. A musím konstatovat, že 
ani za náčelníka Dr. Plajnera se nedělalo 
pro pochopení skutečného skautingu dost - 
Junák byl masovou organizací, ale 
přiznejme: zdaleka ne tím žádoucím 
hnutím, jakým skauting být má! 

 
 

Změny ve skautingu 
Skauting se od svých začátků, daných 
Baden-Powellem a Setonem ve zcela 
(tehdy) jiné situaci společenské a dějinné 
vůbec, nutně změnil. Na jedné straně 
přibylo mnoho zkušeností praktických, 
s tábořením, s organizací atd., jistě i 
vědeckých (pedagogických, psycholo-
gických atd.), na druhé straně lze pozorovat 
jisté uvolnění, související s postupem 
liberalizace společnosti a hlavně celkovým 
poklesem morálky, což bývá záměrně 
mylně označováno jako „větší svoboda 
člověka“.  
Soudím však, že skauting, má-li zůstat 
závažným a hodnotným hnutím, nemůže 
povolně sledovat trend ubírání a slevování 
z požadavků náročnosti a jisté potřebné 
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přísnosti! Naopak: měl by hledat účinné 
způsoby, jak čelit poklesu a devalvaci 
hodnot, které skauting má, a tím i těch, 
které hledá a obnovuje. To vše ve prospěch 
člověka a společnosti. 

 
ZÁSTUPCI  KRAJ Ů  
zahájili posněmovou rozpravu 

(Praha dne 26. 1. 2002) Rozhodl 
jsem se, že se zaskočím podívat 
na prvé setkání zástupců 
junáckých krajů. Bývám dosti 
skeptický zejména  k 

„prvosetkáním“. Většinou se účastníci 
omezí na vzájemné představování, na 
přehled vlastních problémů a na 
formulování vlastního programu nezbývá 
mnoho času. Tentokrát to bylo ale úplně 
jinak. Velkou zásluhu na tom mají 
předseda PRJ a její tajemník. 

V zasedačce PRJ se sešli předsedové KRJ, 
jejich zástupců z devíti krajů (Pha, Stčk, 
Plzk, KVk, Ústk, Pak, Jmk, Olk, Zlk) a šest 
výchovných zpravodajů, neúčastnilo se 
5 krajů. Slušná účast. 

Program nebyl nijak nabitý, omezil se na 
vzájemné informování � O problematice 
konání zdravotních kurzů � Seznámení 
s připravovaným „Zákonem o mládeži“ a 
stavu akreditace Junáka u MŠMT.  

Průběh jednání byl na tak velké 
shromáždění neobyčejně konstruktivní, 
vstřícný a nerozptylující. Účastníci byli 
věcní, struční, ukáznění, až moc to 
připomínalo zasedání dozorčích rad 
z amerických filmů.   

Po první společné části jednání se účastníci 
(na rozdíl od chvalně známé praktiky 
ústředních akcí) rozešli do sekcí, 
s humorem a bez obav z přemírného 
organizování.  

Věcné informace o bodech programu byly 
přijaty příznivě, zásluhu na tom měla jejich 

příprava. Kolem „nezískané“ akreditace 
Junáka (na rozdíl od jiných 24 subjektů 
které je již získaly, jako např. Pionýr, 
Skauting ABS, ale i nevýznamné DDM. To 
vedlo i ke spekulaci zda, za Junáka nechce 
získat právo udělování akreditací pouze 
některé její spec. zařízení? (např. některá 
LŠ apod.). 

Účastníci se shodli na další pracovní 
schůzce, která se bude konat v průběhu 
května v Pardubicích. 

Společné stanovisko z  I. setkání 
představitelů junáckých krajů 
Přítomní předsedové a činovníci krajských 
rad se na setkání junáckých krajů dne 26. 1. 
2002 společně dohodli na společném 
stanovisku, které lze stručně vyjádřit 
následujícím způsobem. Požadavky se 
týkaly tří oblastí: organizační, legislativní a 
výchovné. 

V organizační oblasti požadují:  
� zařazení krajů do řídící čtyřstupňové 
struktury Junáka, včetně revizní a kontrolní 
činnosti � pravidelně organizovat porady 
krajských výchovných zpravodajů, např. 
jako součást setkávání předsedů KRJ 
� urychleně řešit akreditací u MŠMT 
(ohledně vedení letních táborů) a MZdr ČR 
(ohledně zdravotních kurzů) a zveřejnění 
výsledků � zapojit KRJ do systému 
registrace. 

Dále se KRJ chtějí podílet:  
� na zajištění a provozu skautských archivů 
� na schvalování a udělování medailí a 
vyznamenání a uvažují o možnosti zřízení 
krajských rozhodčích a smírčích komisí 
Junáka. 

Ve výchovné oblasti navrhli: 
� přenést řízení oblasti výchovy na kraje 
pod vedením NJ a ÚLŠ � zajistit krajům 
plnou pravomoc a kompetence ve 
výchovných a vzdělávacích činnostech 
� prodloužit oprávnění členům komise pro 
vůdcovské zkoušky � svolat Ústřední lesní 
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školu s touto max. účastí: náčelnictvo 
Junáka, vůdcové lesních škol a dva 
instruktoři, vých. zprav. KRJ kmenů, vých. 
zpr. pro LŠ kmenů, pět členů náčelnictva 
OS � pověřit předsedy krajských rad 
vydáváním dekretů pro čekatelské a 
vůdcovské zkoušky s povinností výsledky 
poskytovat ústřední evidenci � pravidla 
závodů aktualizovat za účasti výchovných 
zpravodajů krajů. 

V oblasti legislativy navrhli: 
� zajistit novelu řádu pro vzdělávání 
činovníků a činovnic � vytvořit pravidla 
pro kontroly a hodnocení letních táborů 
� vytvořit pracovní náplně pro krajské rady 
a její činovníky včetně revizních rad 
� zachovat stávající způsob hospodaření na 
úrovni ÚRJ – ORJ s tím, že se chceme 
podílet na správě nemovitého majetku 
Junáka v krajích. 

Na závěr plénum:  
� pověřilo zástupce krajů v náčelnictvu 
Junáka prosazováním těchto stanovisek 
� požádalo bratra Zikmunda předáním 
stanoviska náčelní a náčelníkovi Junáka. 
 
 
VĚNUJME POZORNOST 
své historii 

 
Jako člen Historické komise Junáka jsem 
velmi rád, že se NOS zabývá náplni 
činnosti zpravodaje pro historii. Stále totiž 
ještě není přímá a dobře pracující vazba 
mezi regiony a historickou komisí. To má 
samozřejmě nepříznivé důsledky pro co 
nejúplnější hodnocení kterékoliv etapy 

vývoje našeho skautského hnuti. Skauti a 
skautky z různých koutů naši vlasti se 
někdy diví, že o jejich činnosti a názorech 
zprávy historické komise nemluví a často 
je popisována jen činnost ústředí. 
Historická komise nemůže ovšem sama 
vymýšlet dějiny oblasti a je odkázána na 
dobrou vůli jejich činovniků. 

Děkuji za zveřejněni výzvy týkající se mé 
současné hlavni práce - popisu a 
zhodnoceni let 1968-1970. Byla vytištěna i 
ve Skautingu číslo 1/2001. Je pravda, že se 
díky tomu sešla řada dosud neznámých 
důležitých informaci i dokumentů. Na 
druhé straně je ovšem skutečnosti, že se 
nepodařilo ani osobními listy vyprovokovat 
některé tehdy přední činovniky k jejich 
svědectví o záležitostech, které měli na 
starosti a za které odpovídali. Ač nerad, 
budu nucen to v závěrečné zprávě 
konstatovat. 

Považuji za správné zařazeni stati bratra 
Píska v rubrice "Dnešek a zítřek" na 
stranách Kmenových novin. Bratr ThDr. 
Otto Mádr, jeden z mnohých skautů-
muklů, který prožil dlouhé roky v 
komunistických kriminálech, správně říká, 
že "generace, která ztratí spojení s 
minulostí, sotva najde orientaci pro 
budoucnost". Právě proto nemohu bez 
výhrad přijmout výrok „Co bylo, víme, co 
bude, záleží na nás“. Vím totiž, že 
současné zájmy mladé generace se z 
pochopitelných důvodů soustřeďují na 
dnešek a někdy trochu krátkozrace na 
budoucnost. Na nějaké poučeni z minulosti 
jim ve většině případů, bohužel, jaksi 
nezbývá čas. Je to škoda, zejména jejich 
škoda. Dovoluji si proto tvrdit, že „co bylo 
příliš nevíme“. 

Při uvedení kontaktní adresy se zatoulala 
do čísla telefonu nepřejemná chyba.  

Správné číslo je 0412/531728. 
K. Lešanovský  
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MÁME D ŮVODY  
k národní hrdosti ? 
V poslední době slýcháme, zda máme být 
jako příslušníci národa na něco hrdi. 
Najde se určitě „pár“ d ůvodů, které tento 
názor přinejmenším zpochybní. 

� Češi nikdy neusilovali o cizí zem. 

� Čeština je nejbohatší řečí světa. 

 
� Uhájili jsme český stát po více než tisíc 
let v historických hranicích. 

� Země Koruny české jsou nádherné. 

� Hlavní město - stověžatá matička Praha, 
patří mezi nejkrásnější města na světě. 

� Pražský hrad - je největším hradem svého 
druhu na světě a má zcela jedinečnou 
polohu. 

� Karlův most nemá ve světě obdobu, 
gotický most s lapidáriem barokních soch, 
základní kámen 9. 7. 1357 Barokní sochy z 
let 1683 - 1714. Most dlouhý 520 m, široký 
10 m, 16 oblouků, 30 soch a sousoší. 

� Velcí čeští panovníci - svatý Václav, král 
Přemysl Otakar II., český král a římský 
císař Karel IV., král Jiří z Poděbrad. 

� Veledůležité velké osobnosti na úsvitu 
českých dějin. 

� kníže Bořivoj I., kníže svatý Václav, 
první biskup z domácí krve Svatý Vojtěch. 

� Přežili jsme germanizaci. 

� Národ povstal v 18. a zejména v 
19. století zcela vlastní silou.  

� 19.století největší národní vzmach. 

� První světová válka 1914 - 1918, Ještě 
jsme neměli vlastní stát·a již jsme měli 
armádu 100.000 legionářů v Rusku, Francii 
Itálii a Srbsku.  

 
� Druhá světová válka - Češi bojovali po 
boku spojenců na všech frontách proti 
Německu. 

� V letecké bitvě o Velkou Britanii se 
vyznamenali čeští piloti. Pamětní deska ve 
Westminsterském opatství v Londýně. 

 
V Praze, únor 2002 
 

Mirek Pergler - Dany 

 
Různé 
LŠ OS 2002  

 
Výzva zpravodajskému a činovnickému 
sboru kmene OS prostřednictvím krajských 
zpravodajů. 

V roce 2002 proběhne 4. ročník Lesní 
školy kmene OS: 
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� Jarní, zahajovací víkend 23. - 26. května 
(pá-ne) - Miletín.  
� Letní, hlavní běh 23.8 - 1.9. (pá-ne) 
Miletín.  
� Podzimní, závěrečný víkend 25. - 28. 
října (pá- po) Miletín. 

Škola je určena pro členy a vůdce klubů, 
pro členy střediskových a okresních rad a 
zejména pro okresní a krajské zpravodaje 
OS. 
LŠ OS je koedukavaná, účast frekventantů 
není věkově omezena, Předpokládaný 
věkový průměr 50 let (od 25 - 100). 

Předpokládaná účast: 20 frekventantů, 
kmenová příslušnost nerozhoduje. 
Programová kapacita LŠOS je 24 
frekventantů, v případě většího zájmu 
rozhoduje pořadí přihlášek. Ubytování v 
chatkách pro 4 osoby (budete spát po 
dvou), stravování (vlastní servis). 
Zdravotní servis zajištěn. 

K prezentovaným tématům obdrží 
frekventanti studijní materiály v hodnotě 
cca 150,- Kč. Předpokládaný účastnický 
poplatek 1350;- Kč 

Program LŠOS je utvářen ve třech 
tématických rovinách: služba hnutí,  
činnost v klubech a dotvářeni vlastní 
osobnosti. 

Program bude realizován se zdůrazněním 
interaktivních metod, v praxi LŠ OS již 
ověřených: týmové úkoly, případové 
studie, situačně hry apod. Režimem školy 
je zdůrazněna činnost ve volné přírodě, v 
terénu. Programové formy odpovídají 
generační skladbě frekventantů. 

Podmínky účasti: � nejméně jeden rok 
činovnické služby v kterémkoliv kmeni 
� doporučení okr. zpr. OS nebo 
výchovného zpravodaje ORJ � vůdcovská 
zkouška nebo čekatelská zkouška s 
absolvováním kurzu vůdcovského minima 
OS (podle novely předpisu pro vzděláváni 

činovníků JUNÁKA) � Pokud takovou 
kvalifikaci nemáš, umožní vedení LŠ OS 
přihlášeným složeni ČZ i absolvování 
kurzu před zahájením LŠOS. 

Podmínky absolvování: � plná účast 
� písemná práce nebo studie na zadané 
téma � splnění osobního úkolu, zadaného 
vůdcem školy � obhajoba pásemné práce a 
osob. úkolu � závěrečný rozhovor s 
vůdcem školy. 

Instruktorský sbor školy 
 
Zajímavá a radostná zpráva. Naší lesní 
školy se v vysokou pravděpodobností 
zúčastní milý a vážený zahraniční host, 
sestra Gerda-Maria Pazdera. 
 
PLAJNERŮV MEMORIÁL 
po třinácté 

(Holešov) Jako obvykle 
tuto dobou se ozývám s 
příspěvkem do našich 
Kmenových novin. Ale, 
nejdříve srdečný pozdrav z 
Hostýnských kopečků, 
všem těm, kteří se opět 
připravují na návštěvu 

sester a bratří, na vzpomínkový memoriál 
RNDr. Rudolfa Plajnera. Na schůzce 
spoluzakladatelů Plajnerova memoriálu 
byl projednán program XIII. ročníku 
Memoriálu RNDr. Rudolfa Plajnera, který 
bude l8. května t.r. v Hostýnských vrších. 

St. Štěpán Holešov 

Vzhledem k tomu, že je na Hostýně 
vybudován památníček br. náčelníkovi 
bude oficiální program včetně zahájení na 
Tesáku podstatně změněn. Bude zde pouze 
zápis do vzpomínkové knihy a jednotliví 
účastníci, či skupiny se vydají na 
vzpomínkový pochod Memoriálu Táty 
Plajnera na Hostýn po tradiční trase, 
značkované cestě Tesák - Hostýn. Po půl 
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desáté bude pamětní kniha přemístěna na 
Hostýn k památníčku. 

Účastníci vzpomínkového pochodu mají 
možnost (s ohledem na předpokládanou 
časovou úsporu), navštívit na Hostýně 
historické památky, pohodlně se občerstvit 
nebo naobědvat v Poutním domě. 
Odpoledne ve 13 hodin bude pietní 
položení kytičky k památníčku. Z toho 
vyplývá, že na Tesák pojedou jen ti, kteří 
mají zájem o přechod z Tesáku na Hostýn, 
cca 8 km pohodlné chůze s mírným 
výškovým rozdílem v čase cca dvou hodin. 

Ostatní pak pojedou na Hostýn v ranních 
anebo dopoledních hodinách přímo z 
Bystřice pod Hostýnem veřejnou dopravou, 
která bude posílena, anebo pěšky (dle 
zvolené trasy) cca jednu až dvě hodiny. 

Na Hostýně je možnost účastnit se 
bohoslužby v bazilice P. Marie 
Svatohostýnské a navštívit Jurkovičovu 
Křížovou cestu, historickou rozhlednu z 
roku 1897 nebo blízký hostýnský hřbitov, 
kde je pochován metropolita Moravský, 
otec arcibiskup Vaňák s náhrobkem od ak. 
architekta Tomáše Černouška, který také 
skautoval v Olomouci.  
 
SKAUTŠTÍ SBĚRATELÉ  
po jedenácté 
(Praha - 13. 10. 2001) Nechce se tomu ani 
věřit, skautští sběratelé začali druhou 
desítku svých setkání. Jejich počátek i 
několik dalších se konalo nejprve v 
žižkovské reálce, kde při svém působení 
A. B. Svojsík založil skauting, později na 
dalších dvou místech. To podzimní se 
konalo v sále Wilsonova nádraží a dá se 
bez nadsázky říci, že volba to byla velmi 
dobrá. Všem se tam líbilo, hlavně 
mimopražští si pochvalovali dobré 
dopravní spojení. 

Místo je také spjato s Českým Junákem, a 

to tím, že při příjezdu prezidenta T. G. 
Masaryka 21. prosince 1918 byl uvítán 
obnovením POŠTY ČESKÝCH SKAUTŮ 
a to vydáním služebních doručních známek 
s příslušným přetiskem. 

Toho využil bratr Logan při tvorbě návrhu 
loga setkání. Inspirovala ho fotografe, 
kterou pořídil skaut a fotograf bratr 
Ladislav Sitenský v roce 1949. Kresba je 
doplněna postavou skauta a byla s 
příslušnou úpravou použita v obrazové 
části poštovního znehodnocovacího razítka 
a na kovovém příležitostném odznaku. 
 
GRAMATIKA PRO SKAUTY (14) 
 

Bujný oř je mluva naše, 
pouvažoval kdysi Josef 
Jungmann. Skáčeme od 
výrazu k výrazu a někdy 
při tom zakopneme. 
Různá rčení, přísloví 
vyjadřují vřelý vztah 

neznámých autorů k mateřštině. Pozdě 
bycha honit - připomíná, že vzdychání „co 
bych, kdybych“ „co by se, kdyby se“, na 
podstatě událostí už nic nezmění. Můžeme 
sice uvažovat o historii, co by se stalo, 
kdybychom se v roce 1938 vojensky 
bránili, co by se stalo, kdyby druhá fronta 
byla otevřena na Balkáně místo ve Francii, 
ale úvahy svobodníků, stávajících se po 
bitvě generály, kolo dějin zpátky nevrátí.  

Podmiňovací způsob představuje však 
úskalí, o které mnohý skaut klopýtne. 
Tvary „bych“, „bys“ se někomu zdají příliš 
hovorové a tak jsou nahrazovány zdánlivě 
spisovnějším „by jsem“, „by jsi“. Živý 
jazyk se mění a tyto uvedené tvary, 
respektive patvary patří mezi hrubé 
gramatické chyby, někteří češtináři 
považované za gramatická zvěrstva. 
Podobně i v plurálu – množném čísle, 
býváme svědky takových přehmatů jako 
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„byli by jsme“ místo správného „byli 
bychom“ a „byli by jste“ místo správného 
„byli byste“. Takže rádoby spisovný 
povzdech „kdyby jsem to věděl, tak by 
jsem tam nechodil“ je špatný a může znít 
v jedině správné podobě: Kdybych to 
věděl, tak bych tam nechodil. 

Kromě pravidel gramatických je třeba 
užívat i logiky. Při stupňování adjektiv – 
přídavných jmen můžeme tvořit II. stupeň 
– komparativ a III. stupeň – superlativ od 
kteréhokoliv slova. Živý – živější – to je 
běžné. Ale u opozita - slova opačného 
významu, už je to horší: jestliže je někdo 
mrtvý, úplně to stačí, mrtvější už být 
nemůže. Našli byste nějaká další přídavná 
jména, která nelze logicky stupňovat?   

Logiku postrádá zpráva o tom, že zraněný 
je v nebezpečí života. To znamená,že je 
mrtvý a hrozí mu oživnutí? Život u nás je 
sice nebezpečný, ale tak daleko to snad 
ještě nedošlo. Stačí vyměnit slůvko 
„nebezpečí“ za „ohrožení života“  a už je 
informace srozumitelná. Cizí slovo 
„hospitalizovat“  nahrazuje české „umístit 
do nemocnice“. Nelogickým spojením 
„raněný byl hospitalizován v nemocnici“ 
vzniká pleonasmus – zdvojení slov 
stejného významu. Informace o tom, že 
raněný byl hospitalizován v čáslavské 
nemocnici už je však logická a smysluplná.  

Do kategorie pleonasmu patřívalo i 
oficiální slovní spojení „lidová 
demokracie“, což vlastně znamenalo 
„lidová lidovláda“. A ještě ze 
zdravotnictví: „Díky zlomeným žebrům 
sportovec k zápasu nenastoupí“. Poděkovat 
je slušnost, děkujme za každé ráno, děkuji 
vám, kteří jste dočetli tyto řádky až do 
konce - ale děkovat za zlomená žebra – to 
se přece jen nehodí… 
 

Sir 

ZPĚVEM K SRDCI, 
srdcem k vlasti   (4). 

říkávali naši předkové. Četnost 
zpěvu v programu skautských 
jednotek je přímo závislá na 
muzikálnosti rádců a vůdců. Je 
však pravděpodobné; že pokud. 
sami hudbě neholdují, vždycky 

se najde v družině či oddílu hudbymilovný 
skaut, který; může mít zpěv na starosti. 
Oblíbenost písniček je v různých oddílech 
a v různých dobách různá. Po pádu 
komunismu v Čechách vrátil se domů 
vypuzený skladatel Hutka s novou písní, 
prvně produkovanou v Náměšti a brzy 
oblíbenou nejen tam. Dvojí repetice v 
každé sloce představuje starodávnou 
metodiku výuky. Začíná předzpěvák, 
opakují pak už všichni. Stálo by za to si ji 
připomenout. „Zpívejme - dokud se zpívá, 
ještě se neumřelo.“ 

 
Sir 

ŽELEZNÁ RUDA,  
místo oldskautských setkání 
V září nebo říjnu letošního roku se má konat 
v Železné Rudě otevřená konference 
subregionu střední Evropa s účastí: Česko, 
Lichtenštejnsko, Německo, Polsko, Rakousko, 
Slovensko a možná i Maďarsko.  
Bude se konat v místech, které kdysi 
navštěvovaly oldskautské kluby, aby si zde 
měřily své lyžařské výkony a zároveň se zde 
strávily společný víkend. Počet účastníků, 
obsah a rozsah závodů je dnes téměř 
neuvěřitelný. 
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Výsledky skautských  
a oldskautských závodů 

konaných 21. února, 1937 v 
Železné Rudé na Šumavě. 
Skautské závody soustředily 
u hotelu Praha, kde byl 
start, celkem 68 závodníků. 
Závod byl zahájen hymnou 

a vztyčením státní vlajky. Přebor Sdružení 
OS a T byl jet jako Huňáčkův Memoriál, o 
němž promluvil bratr Ježek. 

Trať závodu měřila 14 a 7 km a vedla přes 
Čertovo jezero na Špičák a zpět do Železné 
Rudy. Po celou dobu závodu hustě sněžilo, 
což bylo závodníkům značnou překážkou. 

Vrchní rozhodčí byl bratr Ježek, závody 
řídil br. Kulhánek, velitelem trati s. 
Benešová a br. Beneš z Plzně. 
Administrativní stránku přeboru OS a T 
vedl 1. Klub OS Přátelé Vatry. 
Technické výsledky v přeboru Západo české 
župy na 14 km :  
1. F. Pscheidl, čas 1:38.20;  2. Kučera 1:37.50;  3. 
Matějovic 1:38.21.  Všichni z 2. oddílu Domažlice. 

V přeboru téže župy na 7 km : 
1. Kalaš, Domažlice 53.22;  2. Kundrát, 
Domažlice 58.54;  3. Sokol, 8. odd. Plzeň 1:01.48. 

Přeborníkem župy pro rok 1937  stává se br. 
Pscheidl, 2. odd. Domažlice.  

Přeborníkem Svazu Skaut ů a župy  je 2. oddíl 
Domažlice;   2. 1. oddíl Domažlice,  
3. 8. oddíl Plzeň. 

V přeboru Sdružení OS a T  na trati 17 km bylo 
dosaženo těchto výsledků:  
Třída II:  1. B.Huňáček, 5. OS Praha 1:27.16;   2. 
O. Kouba, l. OS Praha 1:28.64. 
Třída IIa:  1. E. Zeidl, 1. OS Praha 2:09.10;   2. 
Komanec, 6. OS Praha 2:16.12; 3: Klosse, 8. OS 
Praha 2:29.09. 
Třída IIb:   1. V. Bureš, 6. OS Praha 1:37.15;  2. 
Houška, 77. OS Praha 1:47.53;  3. Berka, 8. OS 
Praha. 
Třída starších A: 1.  Fr. Stejskal, l. OS Praha 
1:27.16. 
Nejlepší čas dne:   2. R. Brandejs, 1. OS Praha 
1:54.13;  3. A. Bartl, 1. OS Praha 1:68.63.  
Třída starších B:  1. L. Karel, 1. OS Praha 
2:02.23;  2. V. Bureš, 1. OS. Praha 2:04.25;  3. J. 
Karel, 1. OS Praha 2:15.41. 

Třída žen:   1.  M. Kalivodová, 1. OS Praha 
1:08.47;  2. Brandejsová, 1. OS Praha 1:11.8; 
3. Borovková, 1. Tábor, Praha 1:26.14. 

Přeborníkem Sdružení OS a T  stává se pro rok 
1937 br. František Stejskal, 1. OS Praha. 

Přebor klub ů v kategorii mužů a žen získává pro 
rok 1937: 1. klub OS s 23 body;   
2. 6. klub OS s 12 body a   3. 8. klub OS se 4 
body. 
 

 
(Pravopis upraven podle současných pravidel) 

Skaut - Junák str. 84, roč. 1937 
 
ČESTNÉ POHŘEBIŠTĚ  
na hřbitově v Ďáblicích 

Z iniciativy a na náklady 
sdružení bývalých 
politických vězňů bylo na 
hřbitově v Ďáblicích zřízeno 
čestné pohřebiště obětí 
komunistické zvůle a 

brutality, zejména v létech padesátých. 
Nacházejí se tam pamětní desky se jmény 
všech těch statečných odpůrců totalitního 
režimu, kteří byli odsouzeni k trestu smrti a 
popraveni, anebo byli ubiti při výsleších či 
v komunistických kriminálech. 

V těsném sousedství tohoto pohřebiště je 
pohřebiště dětí, které se narodily v 
komunistických věznicích a žily den, dva 
nebo jen několik týdnů. Je to velice smutné 
místo. Je to svědectví o zvůli, násilí a o tak 
zvaném komunistickém humanismu. 

S pohřebištěm na hřbitově by se měli 
seznámit všichni skauti, a nejen oni. Měli 
by se tam vydat i občané České republiky, 
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aby nezapomněli na tu dobu, teprve 
nedávno minulou. 

Cestu na hřbitov v Ďáblicích lze dobře 
spojit s vycházkou do lesoparku Ládví, s 
chráněným přírodním útvarem, s 
buližníkovou skalkou i místy dalekých 
rozhledů. 

Jak hřbitov, tak i lesopark se nacházejí 
nedaleko od konečné stanice, tramvají č.10, 
17 a 24  „Sídliště Ďáblice“. Upozorňuji že 
cesta tramvají z centra Prahy trvá 40-45 
minut. Vřele doporučuji výpravu do 
Ďáblic. Může to být velice vhodnou 
součástí programu našich klubů OS. 

Dany 
 
ODEŠLI  DOBŘ Í  SKAUTI  

Letošní Měsíc sněhu, leden 
byl pro hradecké oldskauty 
smutný. Vždyť naše řady 
opustili navždy dva mnohaletí, 
věrní a obětaví bratři. 

Počátkem ledna 2002 nečekaně zemřel ve 
věku 77 let oldskaut Jenda Čeliš, který 
začal nosit skautský kroj již před světovou 
válkou a zůstal věrným až do své smrti. 
Vedle řady skautských vyznamenání byl za 
činnost v době fašistické okupace oceněn 
Junáckým křížem „Za vlast“. V mládí byl 
velmi schopným vůdcem oddílu a později 
se věnoval práci instruktora Lesních škol a 
lektora ve vůdcovských kursech. 
Byl skutečným strážcem a propagátorem 
skautských idejí a svým přístupem k životu 
dokazoval, že skautský slib a zákon jsou 
mu nadevše. Jako oldskaut nikdy nepřestal 
usilovat o výchovu budoucích skautských 
vůdců. 

Koncem ledna nás pak stejně náhle opustil 
člen Svojsíkova oddílu bratr Jaromír Bendl. 
I Mirek, jak jsme jej přezdívali, přišel do 
skautského oddílu již v roce l930 a 
skautské hnutí mu učarovalo. V roce 1938 

se podrobil vůdcovským zkouškám a téhož 
roku absolvoval Lesní školu. 

Cílevědomost, píle a odpovědnost jej 
předurčila k vedení oddílu, jehož členové 
patřili k nejlepším. Oddíl a později 
středisko vedl až do roku 1950. Po roce 
1968 s ohledem na věk oddíl předal a s 
iniciativou se zcela oddal práci činovníka v 
oblasti hospodaření, získávání materiálních 
prostředků ve prospěch všech hradeckých 
oddílů. Díky jemu, a jeho houževnatosti a 
skautskému nadšení byly postaveny po 
roce 1968 tři skautské domovy, které v 
našem městě stále slouží k rozkvětu 
skautského hnutí. Ani s přibývajícím 
věkem skauty neopustil a plně se angažoval 
v oldskautském klubu 6. střediska. Zemřel 
ve věku 82 let. Ještě týden před smrtí se 
živě zúčastnil života klubu OS. Oba zesnulí 
bratři patřili k těm, jejichž životním heslem 
bylo „Vše pro jiné, pro sebe nic“. 

 
Budeme na ně vzpomínat s úctou a 
vděčností. 

Shark 
 

ZA KULTUROU 
Úterý dne l2. března koncert posluchačů 
konzervatoře Jana Deyla v krásném 
barokním sále této konzervatoře.  
Maltézském náměstí 14 na Malé Straně. 
Zahájení v 15 hodin. Vstupné 20 Kč. 
 
Středa dne 24. dubna vycházka na 
staroslavný Vyšehrad. Prohlédneme si také 
rotundu sv. Martina a chrám sv. Petra a 
Pavla. Vycházku vede Mirek Pergler. 
Sraz ve 14,30 na stanici metra Vyšehrad na 
nástupišti (od centra) směr Kačerov.  
 Mirek Pergler - Dany 

Obvodní rada Praha 2  
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Pietní a vzpomínkové akce  
Nabízíme vám přehled připravovaných 
veřejných pietních  a vzpomínkových akcí 
doporučených skautským jednotkám 
k účasti. Značná část se jich koná v Praze. 
přesto je možné při znalosti jejich termínů 
konání se jich zúčastnit ve spojení s dalšími 
vašimi klubovými zájezdy, nebo tyto 
události ve svém klubu či středisku vhodně 
připomenout.   

7. 3. čtvrtek Lány, (9 hod.) 
výročí narození prezidenta T. G. Masaryka  

10. 3. neděle úmrtí Jana Masaryka, 
Černínský palác (Společnost J. M)  

15. 3. pátek  (10 hod.) 
Památník Zpravodajské brigády,  
Praha 4, Na Jezerce   

21. 3. čtvrtek (10 hod.)  
Pomník štáb. kapitána Morávka (+1942), 
Praha 6, Prašný most  

24. 4. středa 
Svatý Jiří, Pražský hrad 

24. 4. středa 
lvančena-Slezští skauti 

27. 4. sobota (10 hod.)  
Skautská pouť za Sv. Jiřím u příležitosti 
oslav 90. výročí založení skautingu, 
Bazilika Sv. Jiří na Pražském hradě 

3. 5. středa - Pražačka, (10 hod.) 
položení věnců u školy, Praha 3-Žižkov  

5. 5. neděle (10 hod.) 
Uctění památky padlých u pamětní desky 
na Staroměstské radnici, Praha 1  

5. 5. neděle (12,30 hod.) 
U rozhlasu, Praha 2  

6. 5. pondělí (l6 hod.) 
Návštěva hrobů popravených na Střelnici 
v Praha 8 - Kobylisích,  

8. 5. středa (10 hod.) 
Památka tří odbojů, nám. Gen. Kutlvašra, 
(vedle radnice) 

9. 6. neděle - Lidice (10 hod.) 

18. 6. úterý ( 10 hod.) 
Pieta za parašutisty, kostel v Resslově ul.  

18. 6. úterý (12 hod.) 
Pomník parašutistů, Technická ul., Praha 6  

26. 6. středa (10 hod.) 
Pietní akce na ďáblickém hřbitově, Praha 8  

27. 6. čtvrtek (10 hod.) 
Tryzna za Dr. Miladu Horákovou, 
Pankrácká věznice. Praha 4  
 
KARLOVY VARY   

hledají vzpomínkovou pomoc. 
Už je na čase, aby se i karlovarští oldskauti 

pustili do zmapování historie 
skautingu ve své lokalitě, aby 
poskládali střípky svých 
vzpomínek, ale taky hlavně 
těch, kteří jako kluci a dívky 

nadšeně zakládali v Karlových Varech 
oddíly. A zde právě nastává ta největší 
potíž. Nástupem fašismu a zabráním sudet 
v roce 1938 ( kam spadaly i Karlovy Vary) 
se velká část obyvatelstva vystěhovala, 
skautská organizace byla zrušena, členové 
se rozprchli nejen po celé naší zemi, ale 
odcházeli i do ciziny. Vzpomínky i 
dokumenty se s jejich odchodem ztratily do 
neznáma. Válka zamíchala s jejich osudy a 
jen málokdo se vracel do svých bývalých 
domovů. V roce 1945 se sice znovu 
vzkřísila skautská organizace, ale na 
sepisování historie a vzpomínek nezbyl čas 
a rok 1948 znovu odnesl skautské ideály do 
ilegality. Čas je neúprosný, lidská paměť 
krátká a přece jsme mohli s potěšením 
zjistit, že první skoupé dokumenty přes 
nepřízeň osudu jsou na světě. Přesto, že 
mnozí bratři a sestry pečlivě shromaždovati 
jakékoliv důkazy a dokumenty o skautské 
činnosti, stále se objevují otazníky a 
„časové díry“, mnohé střípky vzpomínek 
nenavazují, na starých adresách se nikdo 
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nehlásí a skutečných dokladů je stále málo. 
Obracíme se proto na vás, sestry a bratři, 
kteří jste z našeho města odešli a odnesli s 
sebou třeba jen nepatrnou vzpomínku nebo 
doklad o skautské činnosti, ozvěte se nám! 
Víme, že tato výzva není výzvou první, že 
už jste nám mnozí dodali cenný materiál, 
ale přece ještě doufáme! Kontaktní adresa 
je: 
Kamil Růžička, Anglická 22, Karlovy 
Vary 360 09. 
Blíží se 90leté výročí naší organizace, rádi 
bychom při této příležitosti předložili 
veřejnosti skautskou historii Karlových 
Varů i okolí a dosvědčili tím, že skautské 
ideály, které se osvědčily již 90 let, dále 
slouží lidem i v dnešní rozbouřené době. 
Srdečné děkujeme za spolupráci a těšíme 
se na Vaše příspěvky. 

Kamil Růžička - Heřmánek  
74. klub 0S Karlovy Vary 

 
 

NEMÁTE DOMA  
starý skautský film ? 
Snažíme se dopátrat staré skautské 
dokumentární filmy (na formátech 8, 16 či 35 
mm) do roku 1989. Zájem máme samozřejmě 
i o dobu ilegality. Zajímají nás především 
záznamy mapující nejen činnost jednotlivých 
oddílů, zejména však akce, setkání, události a 
známé osobnosti. Mnoho pokladů se skrývá i 
na filmových páskách, které leží ve vaší skříni 
a vy je nemůžete zhlédnout.  
Prosím ozvěte se nám na tdc@junak.cz či na 
písemnou adresu ústředí. Uveďte druh 
záznamu, popis obsahu, rok natáčení (pokud 
znáte). Na tomto základě se vám ozveme a 
domluvíme další postup. Jsme schopni filmy 
přepsat na videokazetu zapůjčit si je či převzít 
do archivu. 
 

 
 

 
 

Vyzkoušejme si své znalosti o BrdechVyzkoušejme si své znalosti o BrdechVyzkoušejme si své znalosti o BrdechVyzkoušejme si své znalosti o Brdech  
Řešení testu (k příloze o Brdech) 

1. Autor Jan Čáka 
2. Fabián  
3. Pan Johanes a Rýbrcoul z německého 

Rübezahl  
4. Rampušák 
5. Na Zbraslavi cukrovar, který první rafinoval 

cukrovou třtinu   
6. Televizní věž 150 m + anténa 40 m - celkem 

190 m 
7. Černolické skály 
8. Autor Káji Maříka F. Háj, fakticky. M. Černá -

 Vágnerová 
9. Skalka - původně klášter s pustevnou a 

křížovou cestou + kaple, poutní místo, 
nástropní obraz P. Brandla sv. Máří Magdaleny 
v kapli -dnes v kostele sv. Václava v Mníšku - 
přenesen 

10. Brokoffova dílna, Pieta - Panna Maria drží v 
klíně ležícího Krista  

11. V barokním zámku jsou 3 věže  
12. Břidlice, pískovce, slepence a křemence   
13. V roce 1888 
14. V roce1889 
15. Na žluté nad Halouny, byli zde skauti z 

Berouna r. 1912, z Příbrami 1913  
16. Při honu zde byl 1. 1. 1918 nešťastnou 

náhodou zastřelen hajný Jan Maršálek z Let 
17. Západní dráha 1862 
18. Uhlířství - pálení milířů - dřevěné uhlí pro 

železárny  
19. hořec-modrý, věsenka a dřípatka od růžova 

do fialova 
20. Václav II. R. 1292, matka Karla IV. 
21. Zlatá stezka 
22. Plete se se zmijí, má černé skvrny na hřbetě, 

schází mu za hlavou žluté polokruhy 
23. Hvíždinec - buližníková skála s krásným 

výhledem do údolí Berounky, 475 m n. m. 
  

24. Barokní zámek z I. 1745-65, původně anglický 
park, v 19. stol. rozšířen, Colloredo- 
Mansfeldové  

25. Plešivec - vrch u Jinců, 643m , zde jedno z 
největších pravěkých sídlišť střední doby 
bronzové v Čechách, 1500 až 1200 př. 
Kristem. 
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Abychom usnadnili alespoň částečnou orientaci 
zájemcům, neznajícím češtinu, o toto periodikum 
českých skautů kmene dospělých, vytvořili jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných rubrikách 
v anglickém jazyce.  

Redakce  
 
In order to make orientation in this COSG bulletin a 
little bit easier for those without knowledge of the 
Czech language, we established a basic overview on 
selected regular columns in English. 

Editors 

 
Resumé 
 
 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
(The Intermittent Bulletin for COSG) 
An overview on articles and their characteristics in 
English. Selected excerpts from articles contained in 
this Volume of KN. 

 

K M E N O V É  Z P R Á V Y  

 
(COSG NEWS) 

The most important information like decisions of the 
COSG Council. News from District Councils. 

 
 

Ze skautskéhoZe skautskéhoZe skautskéhoZe skautského    
světasvětasvětasvěta    
(From the Scout World) 

� We remember Sister Naic Pirard 
� Development of ISGF 

 
 

z klubů   ( C l u b  n e w s ) 
Diverse information from the OS clubs on their 
activities and occurrences… 

    

PRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍ  
( R E FL E C TI O NS )  
Works by COSG members, original articles, essays, 
viewpoints, scout philosophy… 
 
GRAMATIKA  PRO  SKAUTY   14 
(Scout Grammar Part 14) 
Regular lessons on Czech Language aimed at scout 
expressions and “slang words”. Example:  

“In a live fellowship the common 
language is showing development and 
change. We can see some changes 
supported but other ones coming into 
being by occasion. Among us 
Scouts/Guides, it surely would be good, 
if we ...“ 

 

ZPĚVEM  K SRDCI,   

srdcem k vlasti (4)  

(SING A SONG, LOVE YOUR HOME   - PART 4) 
It contains regular contributions on 

Scout/Guide singing and songs in OS 
clubs. Just recently, this column has 
replaced a similar part dealing with 
Scout/Guide calls. Example: 
“Our ancestors used to say: ´Sing a 
song, love your home´. But the young 
people at present times not only read 
simply a little, but also sing seldom a 

song. Do you think that Old Scouts/Guides cannot 
learn today’s´ songs?” 
 

Různé      (Miscellaneous ) 
Invitations, notes, remembrance of important 
personalities, jubilees, attractions, schedule of 
activities, etc…  

 
PŘÍLOHY  ( Inset documents) 
Indications on important occurrences within COSG 
and/or in the Scout Movement, international 
Scout/Guide activities… 

� Report on traditional winter walk over the mountains 
Brdy  

� Information on the 34th gathering in Grossarl with the 
meeting of Central Europe region 

� Invitation to join an Old Scouts Contest in honour of 
St. George 
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